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מרן הראשון לציון הרה"ג מרדכי אליהו שליט"א

מצג שווא של תפילה
ישראל  עם  של  ובכוחות  בתפילות  להאמין  התחיל  כאילו  פרעה  מצטייר  ערוב  מכת  לאחר 

ומבקש שיתפללו עליו. ולא היא

עֲדִי" המשפט הזה שאומר מלך מצרים במכת  ירוּ בַּ "הַעְתִּ
הקשים  הדיבורים  כל  בתוך  יפה  אמירה  כמו  נשמע  ערוב 
של פרעה. הנה המלך המצרי חוזר בו מהכפירה שאמר "לא 
הכפירה  את  קצת  עוזב  הוא  כאילו  נראה  ה'".  את  ידעתי 
שלו. הנה הוא מבקש ממשה ובני ישראל להתפלל אל ה'. 
הוא  הנה  ישראל,  עם  של  התפילה  בכוח  מודה  הוא  הנה 

מודה בכוחו של ה' להכריע גורלות. 
אבל צריך להיזהר מ"האמונה" של פרעה מכמה סיבות: 
הראשונה שבהן היא כי מיד אחרי שסרה מכת הערוב חוזר 
ולְֹא  הַזֹּאת  בַּפַּעַם  גּםַ  לִבּוֹ  אֶת  פַּרְעֹה  "ויַּכְַבֵּד  לסורו  פרעה 
שִׁלַּח אֶת הָעָם". לא ה' מכביד את ליבו. הוא מכביד את לב 
עצמו. גם הבקשה שלו להתפלל היא לא מתוך אמונה. הוא 
מנסה את מזלו כמו הרן שאמר "אם אברהם צודק - אני 
איתו, ואם נמרוד צודק - אני איתו". אמונה היא מלשון 
אמון. אמינות. על אמונה כמו של פרעה אי אפשר לבנות. 

הסיבה השני היא הבקשה, שבקשה זו היא הפוכה מכל 
תפילה. רוב הסבל ממכות מצרים היה על העם. הם צועקים 

ואומרים לו "הטרם תדע כי אבדה מצרים?" הם בלי תבואה, 
בלי עצים. בלי בעלי חיים, עם הרבה כאבים ופצעים. אם 
מבקש  זו  קשה  בשעה  אבלות.  ומשפחות  הרוגים  הרבה 
פרעה על עצמו. "העתירו בעדי". לא איכפת לפרעה מעמו 
הוא לא מבקש: "העתירו בעדנו". אם כבר הוא מנסה את 
העם  כל  בעד  יבקש  שלא  למה   - העברים  אל  אצל  מזלו 

שסובל כל כך בגללו?
גם במכת צפרדע כשנראה כי פרעה מבקש באמת על עמו 
"הַעְתִּירוּ אֶל ה' ויְסֵָר הַצְפַרְדְּעִים מִמֶּנּיִ וּמֵעַמִּי" רואים שהוא 
מנצל את המעמד למשחקי כוחות עם משה. משה שואל: 
"לְמָתַי אַעְתִּיר לְךָ? מתי אתה רוצה שיסורו הצפרדעים ממך 
ומעמך? אם פרעה באמת דואג לעמו היה צריך לומר מיד! 
פרעה חושב שמשה יודע כי המכה עומדת להסתיים ומנצל 
השקרית.  תפילתו  עוצמת  את  להראות  בשביל  הידע  את 
אומר פרעה בליבו "בודאי משה שקרן, אומר לו למחר כדי 
שהוא יתבזה ברבים". פרעה לא מחשיב כלל את הסבל של 

עמו. העיקר שמשה יצא מבוזה.

מערכת השבועון
עזרא ניאזוף מנהל    

משה מאירסדורף עורך   
יהודית זולוטרבסקי עריכה גרפית    

מירב מסד עיצוב גרפי    
מירי מנצר מנהלת המשרד    

פרסום מים המו"ל   

02-6646001 למודעות:   

שמאי 19 ירושלים 94631
טלפון: 1-700-700-515

אביחי בוארון מנכ"ל    
יהוידע ניזרי מנהל פעילות    
רחל נחמה בית 'מים' י-ם   
שרה טופול   

עודד בן-משה  מנהל עמדות הסברה 
אורטל עטיה תיאום חברותות   

איילת אמיניאן   

"מעייני הישועה", בנשיאות 

הגר"מ אליהו שליט"א והרבנים, 
הרב יעקב אריאל והרב שלמה 

אבינר שליט"א, היא תנועת 
תשובה המפעילה שני מרכזים 
למודעות יהודית וקירוב רחוקים 
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ירושלים    מצפה יריחו    עמונה

ת"ת על טהרת הקודש לציבור החרד"ל 
בקרית משה בירושלים 

מוסדות "נוצר חסד"

אך מה אעשה 

ויש לי יצר 

הרע ואיני 

מצליח לגבור 

עליו. הלוואי 

ויכולתי. לכן 

אני מקיים מה 

שקל לי ומה 

שקשה - לא

אני דתי לייט. דתי-קל. כך אני. קחו אותי 
כמו שאני.

ניאו  או  רפורמי,  שאני  אומרים  יש 
רפורמי  נכון!  זה  אין  חלילה!  רפורמי. 
מן  היא  שהתורה  מאמין  שאינו  אדם  הוא 
השמיים, ולכן הוא בוחר בה מה שמתאים 

להשקפת עולמו.
ואני כן מאמין בתורה מן השמיים, אבל 
לכן,  הזה.  העולם  בהנאות  מאמין  גם  אני 
את  סותר  שאינו  מה  בתורה  מקיים  אני 
שום  אקיים  שלא  טוב  יותר  וכי  הנאותיי. 
כמרחק  הרפורמי  לבין  שביני  ודאי  דבר?! 

מזרח ממערב.
ואיני  הרע  יצר  לי  ויש  אעשה  מה  אך 
מצליח לגבור עליו. הלוואי ויכולתי. לכן אני 

מקיים מה שקל לי ומה שקשה - לא.
סוף  אין  פוגש  אני  היחיד.  לא  אני  אגב, 
הדתי- בשיטת  האוחזים  כמוני  אנשים 

לייט, אבל במקום להודות על כך בכנות, הם 
עוטפים את התנהגותם בכל מיני תירוצים. 
לפחות אני אדם כנה, אני אומר אמת. ואני 

אפילו מוכן לפרט.
אם כן, אלו המצוות הקלות שאני מקיים 
למהדרין,  חלק  בשר  רק  אוכל  אני  כראוי: 
הוא טעים מאוד. אני לא אוכל אבקת חלב 
עכו"ם ולא ג'לטין, הרי אפשר להשיג מזון 

אוכל  לא  שאני  כמובן  בלעדיהם.  איכותי 
שמיטה.  בשנת  יהודים  חקלאים  של  יבול 
אני יודע שבכל אלה יש מתירים אך אתם 
אלה  מצוות  מקיים  רק  לא  שאני  רואים 
אלא אפילו מחמיר. בביתי אני לא מסתפק 
בשני כיורים לחלבי ובשרי, אלא יש לי שני 
יופי! איזו דירה נאה  מטבחים ממש. איזה 
עלה  זה  אמנם  אדם!  של  דעתו  המרחיבה 
לי כסף רב אך כסף לא חסר לי, בחסדי ד', 
כפי שאסביר בהמשך. שכחתי מצה שמורה. 
אך לא רק בתחום המזון אני מקיים דברים 
מניח  אני  אחרים.  בתחומים  אלא  קלים 
את  מאריך  לא  זה  תם,  רבינו  של  תפילין 
במאות  מהודר  אתרוג  קונה  אני  התפילה. 

שקלים. יש לי פאות, זקן וכיפה גדולה. 
בשמחה,  מקיים  אני  האלה  הדברים  כל 
כיוון שהם קלים לקיום ולמה לי להיות רע.

איני  לקיים,  דברים שקשה  זאת,  לעומת 
הבריות  את  מרמה  אני  למשל  מקיים. 
בעסקים. עכשיו אתם מבינים איך יש לי כל 
ברכילות,  הרבה  עוסק  אני  כסף.  הרבה  כך 
נהנה  מאוד  אני  דיבה.  והוצאת  הרע  לשון 
להשתתף בכל מיני אינטריגות, ואיני מוכן 
לוותר עליהן. אני גם די מציק לאשתי אבל 
לד'  בין אדם  בעצם, מצוות  בעיה שלה.  זו 
אני מקיים, ובין אדם לחבירו - לא. בוודאי 

ד' יותר חשוב מחבר!
אין צורך לומר שאני מעלים מס. לשלם 
מס זה ממש פשע. הרי איני גוזל אלא מעכב 
את הכסף במקום הנכון, ולא נותן לו להגיע 
למדינה שמבזבזת אותו על כל מיני דברים 
הנכון,  במקום  הוא  ואצלי  טעם.  חסרי 
קונה אתרוג  אני אוכל בשר חלק,  בעזרתו 
מהודר ומניח תפילין של רבינו תם. בכלל, 
איני חושב שאני גונב את המדינה, אדרבה, 
אני חושב שבמיסוי היא גונבת אותי, הרי זה 

כסף שהרווחתי אז למה שתיקחהו ממני?!
אין  אם  שגם  לי  אומרים  אנשים  אמנם 
עם  האזרחים  הסכם  הפרת  זו  גניבה,  זו 
חתמתי  לא  מעולם  אני  אבל  המדינה, 
הסכם כזה... אך הסיבה האמיתית שלי היא 
פשוטה מאוד: אם את האנשים הפרטיים 
שארמה  וחומר  קל  במסחר,  מרמה   אני 

את המדינה. 
דתי  להיות  בעצמי  גאה  די  אני  הכל  סך 
לייט. כי אני מצליח להדוף את היצר הרע 
ולקיים מצוות רבות למהדרין מן המהדרין 

על אפו ועל חמתו.
אני רק נותן לו תחום מחיה צר ומצומצם: 
מאוד  ואני  אעשה  מה  לחבירו.  אדם  בין 
לשנוא.  אוהב  ואני  הרע.  לשון  לדבר  נהנה 

אתם רואים, התורה היא תורת חיים.

אני דתי לייט
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משפחתו ומוקירי זכרו         ¢אחדות ישראל¢ רחß יפו ±π י≠ם



5

להוציא  מנסים  הם  ידיים.  מרימים  החרטומים 
ההצלחה  אחרי  מצליחים.  ולא  הכינים  את 
לתנין,  המטה  בהפיכת  להם  שהייתה  המרשימה 
מהמים  הצפרדעים  ובהוצאת  הדם,  בהוצאת 
למה הם לא הצליחו במכת כינים? למה מי שיכול 
להפוך מטה לנחש או לתנין, לא יכול להפוך עפר 

לכינים? 
השד  "שאין  הסוד.  את  אותנו  לימדו  חכמינו 
כשפים  מכשעורה".  פחותה  בריה  על  שולט 
לא  החפץ.  של  בנראות  בחיצוניות,  עוסקים 

כינה,  כמו  קטן  כך  כל  ביצור  כשמדובר  במהות. 
ההבדל בין המהות לחיצוניות הוא כל כך דק, והם 

לא מסוגלים לכשף אותו. 
מהמהות.  סוף  ים  את  קורע  משה  לעומתם 
נבקעו".  שבעולם  מימות  "כל   - המים"  "ויבקעו 
מהגרעין היותר בסיסי שלהם. מהחוק של יצירתם. 
ים סוף.  נבקעים בקריעת  כל המים שבעולם  לכן 
"אמר רבי יוחנן: "תנאין התנה הקדוש ברוך הוא 
עם הים שיהא נקרע לפני ישראל". תנאים מזמן 

מעשה בראשית. 

את  אמר  אלוקים  תורה.  במתן  גם  היה  כך 
של  האוזן  אל  הפה  של  מהדיבור  לא  הדברים 
האדם. אלוקים דיבר מהנפש שלו אל מהות הנפש 
של האדם. "אנא נפשי כתבית יהבית". לכן ישראל 
רואים את הקולות. שומעים את כל הדברות בבת 
אחת "מה שאין הפה יכול לומר ואין האוזן יכולה 

לשמוע". אפילו בעלי חיים שתקו והקשיבו. 
האנשות.  ממהות  באה  העתידה  הגאולה  גם 
גם  אותה,  מרגישים  היער  עצי  גם  מכפיה.  לא 
חיית השדה. וכמו שהיה במתן תורה, גם כאן כל 
האומות לומדות ומלמדת את דרך ה' והנהגתו את 
הַהוּא  בַּיּוֹם  הָאָרֶץ  כָּל  עַל  לְמֶלֶךְ  ה'  "והְָיהָ  ישראל. 

יהְִיהֶ ה' אֶחָד וּשְׁמוֹ אֶחָד".

יציאת מצרים - שינוי מהמהות
הרב שמואל אליהו | רב העיר צפת
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אסף פני-אל
נבל  על  מנגן  מישהו  פעם  ראיתם  אם 
תשמחו  בוודאי  מסובך  לכם  נראה  וזה 
אומרים  הררי  ושושנה  שמיכה  לדעת 
לאנשים  יועד  "הנבל  פשוט:  נורא  שזה 
לא  והוא  רועה,  היה  המלך  דוד  פשוטים. 
למד בקונסרבטוריון. הנבל בנוי כך שיתאים 
אפילו לילד. אתה נוגע בו, הוא משחרר את 

הצליל. זה כמעט כאילו הוא מנגן בעצמו".
לנבל?  הגעתם  איך  לארץ?  הגעתם  איך 

)הראיון מתקיים באנגלית(
קליפורניה.  הברית,  מארצות  באנו 
אחרי  לישראל  הגענו   )1982( בתשמ"ב 
נדודים באירופה. גרנו בירושלים ואז עברנו 
לטבריה. אני תמיד חלמתי על נבל. כנראה 
שזה משהו רוחני טבוע בד.נ.א שלי, אבל זה 
גם היה כלי פשוט, מקסים וקל לניוד. בעומק, 
המלך,  לדוד  לישראל,  הקשר  היה  גם  זה 
משהו במהות שלי. ביקשתי מבעלי, שהוא 
יום אחד, במהלך  נבל.  ונגר, שיכין לי  אמן 
העבודה, הגיעה אלינו הביתה אישה בנוגע 
בפינה.  עץ  חתיכות  וראתה  מסוים  לעניין 
שאנחנו  לה  והסברנו  לפשרן  שאלה  היא 
בונים נבל. האישה התרגשה מאוד והתברר 

לנו שהיא כתבת בעיתון "ג'רוסלם פוסט". 
היא פרסמה כתבה גדולה שהתפרסמה בכל 
העולם. לפתע אנשים הגיעו אלינו, ראיינו 

אותנו והזמינו מאיתנו נבלים.
איך ידעתם כיצד לשחזר כזה כלי קדום? 

"אנחנו מכינים שני סוגי נבלים - כינור דוד 
והנבל. לנבל יש 22 מיתרים כמו 22 אותיות. 

יש לנו 3 מקורות לעיצוב ובניית הנבל:
הארכיאולוגיה-  הוא  הראשון  המקור 
במגידו,  במערה  נבל  של  עתיקים  ציורים 
לפני  שצוירו  מעריכים  שהארכיאולוגים 
3000 שנה. יש גם מטבעות מימיו של בר-

כוכבא שבהן מצוירים שני כינורות. 
אמנם   - מהתנ"ך  הוא  השני  המקור 
הרוחניים  הצדדים  כל  אבל  ציורים,  אין 
רפואה, שמחה,   - מופיעים שם  הנבל  של 
בנבל  ניגנו  לוויים   4000 תפילה.  נבואה, 
בבית המקדש פעמיים ביום, בשבתות וב-3 
רגלים. כתוב שניגון הנבל נשמע עד יריחו. 

המקור השלישי נמצא בגמרא. יש מקורות 
 22 של  נבלים  שהיו  שמספרים  בתלמוד 
אות  מיתר  כל  ליד  לגלף  התחלנו  מיתרים. 
משפטים,  מילים,  מנגנים  ואנחנו  מהא"ב 
עד  מבראשית  הכול  לנגן  אפשר  פסוקים. 
סוף התנ"ך. זה מדהים. לפעמים אתה שומע 

כתב  מישהו  וו'או!   - אומר  דברים שאתה 
את זה כיצירה מוזיקלית!

"הכינור הראשון הוזכר אצל יובל, צאצאי 
אדם וחווה. יובל היה אבי כל המנגנים, אבי 
כינור ועוגב. דוד המלך הבין שהנבל הוא כלי 
שיכול להעלות את התפילות שלו עד כסא 
הכבוד. כשהוא ניגן, נחה עליו רוח הקודש 
והוא כתב את תהלים. הוא לא בנה את בית 
המקדש, אבל הוא ארגן את כל הכלים וגם 

את המוזיקה שינגנו בו. 
צריך  בו  האופן  לגבי  רבות  מסורות  "יש 
לשיר את הטעמים שמעל המילים בפסוקים, 
ללוויים.  שניתנו  תווים  באמת  אלו  אבל 
יודעים איך לפרש אותם,  היום, אנחנו לא 
אבל דוד המלך אמר "שירו לה' שיר חדש". 
וכשהמשיח  מצוינים  הישנים  השירים 
יגיע - הם יחזרו אלינו. בינתיים, נגנו את 
השאלנו  אנחנו  נשמתכם.  של  המנגינה 
מוזיקה מכל העולם, כמו שהשאלנו בגדים. 
הנגינה של עם  וכלי  המוזיקה  לא  זו  אבל 
שלהם -  הכלים  את  יש  להודים  ישראל. 
להקשיב  יכולים  אנחנו  והטבלס.  הסיטר 
את  נבין  לא  אבל  מקסים,  יהיה  וזה  להם 
המוזיקה הזו כמו שההודים מבינים אותה. 

הם בונים נבלים כבר 28 שנים לאחר 

שלמדו את צורתו מתוך התנ"ך, הגמרא 

וממצאים ארכיאולוגיים. עד שיבנה בית 

המקדש הם מזהים את הלווים שבאים 

אליהם לפי האצבעות. במהירה בימינו

כשדוד המלך 

ניגן, נחה עליו 

רוח הקודש והוא 

כתב את תהלים. 

הוא לא בנה את 

בית המקדש, 

אבל הוא ארגן 

את כל הכלים 

וגם את המוזיקה 

שינגנו בו

המשך בעמוד 14

על נבל וכינור 
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נוף ציון

דיור לציבור 
הדתי לאומי 1-700-50-20-13
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ישיבת אורות האר"י צפת

13211  ,  1353 . .  1 "  '

תיקון הנפטרים 
ותיקון היסוד

03-9411998   04-6821230 :  24 

   '   

תיקון לנפטרים 
ע"י הרב עזרא שיינברג שליט"א

ראש ישיבת אורות האר"י

ידוע ומפורסם מה שכתב רבינו 
הרב המקובל הרב יהודה פתיה זצוק"ל בספרו "מנחת יהודה".

וכן רבינו הקדוש החיד"א זיע"א בקונטרס "בית מנוחה" 
ועתה בהמלצת הרה"ג המקובל הרב מרדכי אליהו שליט"א 

על גודל וחובת המשפחה לעשות למען אלו שנפטרו. 
לכן נקיים אי"ה "תיקון לנפטרים". התיקון יכלול:

ביום זה ייערך 'תיקון פגם הברית'
המכונה גם 'תיקון היסוד' 

הוצאת ספרי תורה לתיבה, 
קריאת כל ספר התהילים, 

שבעה כורתי ברית, 
הדלקת נרות, 

נתינת צדקה, 
קדיש, 

לימוד וקריאת שמות הנפטרים 
בפירוט.

יהי רצון שהתפילות והתיקון יעלו לרצון 
 לפני בורא עולם 

וזכות הצדיקים ונשמות הנפטרים
יעמדו לכל עם ישראל

התיקון ייערך אי"ה ביום תענית דיבור העולמי 
ביום שלישי הקרוב

ד' בשבט מעלות השחר
אין צורך להיות נוכחים ביום התיקון

להעברת המעות לצדקה עבור תיקון הנפטרים ותיקון היסוד:

שלישי
ום 

בי

רוב
הק
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משה מאירסדורף

אלי  ניגש  באילת  בהרצאה  "כשהייתי 
אדם שהתארח במלון ושאל אם זה אני הרב 
לי  סיפר  הוא  בחיוב  מהטלוויזיה? כשעניתי 
עצמו,  את  הגדיר  הא  כך  דתי,  אנטי  שהוא 
זה,  את  יודעים  שלו  החברים  שכל  וסיפר 
אבל כשיש הרצאות בערוץ הידברות אשתו 
צופה באדיקות  והוא  לו  לא להפריע  יודעת 

שומע.  שהוא  מה  את  לחברים  ומספר 
אמרתי לו בחיוך שאם כך, אז הוא לא 

אותו.  הכעיס  ממש  וזה  דתי  אנטי 
דתי,  אנטי  כן  שהוא  הדגיש  הוא 
שומע  הוא  ההרצאות  את  אבל 

וזה לדעתי ממש הישג  זה מחכים אותו.  כי 
ואין ספק שתוך זמן קצרה המרירות הכעס 
לא  אם  גם  והתורה,  הדת  כלפי  והמחיצות 

יחזור בתשובה, ייפלו, ובכך דיינו".
הוא  אבל  מייצג,  לא  אולי  הזה  הסיפור 
הרב  היום  משפיע  כמה  עד  מדגים  בהחלט 
מוכר  הוא  בישראל.  החברה  על  כהן  זמיר 
www.( כמעט בכל המגזרים, לאתר הערוץ 

אלפי  מאות  נרשמות   )hidabroot.org
כניסות בחודש וצופים רבים מגיבים לערוץ 
הידברות בלווין שהוקם על ידי הרב. הפעילות 
מכמה  בעצם  החלה  כהן  הרב  של  העניפה 
תורה  בין  הקשר  על  והפיץ  שכתב  חוברות 
להרצאות.  פניות  גררו  "החוברות  למדע. 
אח"כ התברר שאפשר לפנות לערוץ המקומי 
הגיעה  יותר  ומאוחר  תוכניות  שם  ולשדר 
משלנו  ערוץ  להקמת  זיכיון  לקבל  ההצעה 
נזכר.  הוא  התפתחו",  הדברים  וכך  בלווין 

בימים אלו חוגג הערוץ שנתיים להקמתו עם 
שלל תוכניות מגוונות, עם מרצים ונושאים 
לקראת  להתכונן  החלו  ואפילו  ייחודיים 
סיפוק של חבילת ערוצים דרך ממיר מיוחד 

שיתחבר מהאינטרנט לטלוויזיה.
לעולם  נגררת  ממש  כאילו  נראה  זה 

הקירוב ללא כוונה תחילה.
"דבר ידוע הוא שהמילה 'מקרה' זה אותיות 
רק מה'. אמת היא שבעולם התורה יש ברוך 
והתורה  ופועלים  שעושים  כוחות  הרבה  ה' 
עם  של  הקיום  יסוד  היא 
נושא  אבל  ישראל 
במידה  הוא  הקירוב 
'במקום  מסוימת 
צריך  איש'.  שאין 

לזכור שאם מחזקים אפילו יהודי אחד בתורה 
ומצוות אז ילדיו והדורות הבאים אחריו יהיו 
שכל  יהיה  נכון  ולכן  התורה,  לעולם  שייכים 
ודאי  אבל  שלו  המסוגלות  לפי  ייתן  אחד 
שחובה על כל יהודי לעשות מה שביכולתו כדי 

לקרב ולדאוג לכלל ישראל".
מכמני  בכל  שולט  שלא  אדם,  יש  אם 

התורה איך הוא יכול לקרב?
לכן אמרתי שכל אחד לפי כוחותיו. אם יש 
אדם שמוכשר לארגון שיעורים או הרצאות, 
מגוריו  בסביבת  ולארגן  ליזום  יכול  הוא  אז 
אדם  יש  אותם.  ולהזמין  שכניו  את  ולקרב 
שאולי לא טוב בארגון אבל הוא מסביר פנים 
ויכול לחלק דיסקים, עלונים או ספרים בדוכן 
ידי  על  יכול  שלא  אדם  כמעט  אין  ברחוב. 
יכול  שהוא  יודע  כשהוא  ידיעותיו  העשרת 
כשהוא  אחרים  של  הידיעות  את  להעשיר 
נפגש עם רחוקים להעלות נקודות למחשבה 

הישועה'  'מעייני  יוזמת  שיחה.  כדי  תוך 
בקורס השליחים  כמרצה  להשתתף  שזכיתי 
להעשיר  יכול  אחד  שכל  מוכיחה  שאירגנה, 

את ידיעותיו ולתרום".
מה הייתה ההתלבטות בנקודה שבה הרב 
מחליט לצאת מהישיבה ולהפיץ את היהדות?

ישיבת  האמת היא שהתייעצתי עם ראש 
יוסף' הרב שלום כהן שליט"א באיזו  'פורת 
צריך  כמה  אותו  שאלתי  לפעול.  מתכונת 
להקדיש ללימוד מול הזמן שמוקדש לקירוב. 
לבד.  תרגיש  העשייה  כדי  שתוך  ענה  והוא 
וזה נכון. תוך כדי העשייה מרגישים עד כמה 
על  להקריב  מה  כלומר  להיות,  צריך  הסדר 
שלא  ודאי   - מתורה  להתנתק  מה.  חשבון 
שייך, ולכן אני ממשיך למסור שיעורים בשתי 

ללמוד,  להמשיך  וכמובן  יום  בכל  ישיבות 
כי אם לא לומדים אז מתרוקנים אבל ברור 

שצריך להקריב משהו בשביל עם ישראל".
בשכונת  וגדל  נולד   )44( כהן  זמיר  הרב 
לשמונה  ואב  נשוי  בירושלים,  הבוכארים 
למד  הוא  עלית.  בבית"ר  כיום  ומתגורר 
בישיבת 'פורת יוסף' ולאחר מכן למד בכולל 
והוסמך  ולרבנות,  לדיינות  שמסמיך  הוראה 
לתפקיד רב. מאוחר יותר התמנה לראש כולל 
אל  יצא  בעצם  ומשם  עלית  בבית"ר  הוראה 
עולם ההרצאות והשיעורים לרחוקים. המקום 
שאולי לימד אותו בצורה הטובה ביותר כיצד 

מקרבים הוא דווקא התחנה הראשונה. 
רווי  שהיה  מקום  הוא  הבוכרים  "שכונת 
נושא  ובפשטות.  שמיים  ביראת  בתורה, 
שמאוד חסר היום: הפשטות והענווה. לראות 
את הרב בן ציון אבא שאול זצ"ל מדבר עם 
ולדעת  ובחיבה  בפשטות  ברחוב  אנשים 

∞µ≤≠≥±≤±±±≤ ≠ ˙Â„ÒÂÓÂ ÌÈ˜ÒÚÏ  ∞µ∞≠≤∞∂∞≥µ∑ ßı¯‡‰ ·ÂËß ∫˙ÂÓÊ‰Â ÌÈË¯ÙÏÂËßß ˙∫˙ÂÂÂÓÊÓÊÓÊÓÊ‰Â‰Â‰Â‰Â‰Â ÌÌÌÌÌÌÈÈÈËÈË¯ÙÏ

בהכשר הרב דב ליאור

צופים באדיקות

הרב זמיר כהן נחשב לאחד 
מהמרצים המבוקשים במגזרים 
רבים. בדיבור שקט, בלי הצגות 

ובלי בדיחות עונה הרב זמיר, 
שהקים את ערוץ 'הידברות', 

לכל שאלה בכל נושא 
ומרתק אליו רבים 
 הרחוקים מיהדות. 

ערוץ 2 - מאחוריכם



9

שהוא אחד מהענקים שבדור ובכל זאת הוא 
יוסף  עובדיה  הרב  ורגילות.  פשטות  משדר 
שליט"א היה גם מצוי מאוד בשכונה ואנחנו 
לבית  כנסת  מבית  אחריו  הלכנו  כילדים 
כנסת כשהוא מעביר מספר שיעורים בשבת 
אחת. בכלל, האופי של האנשים היה מאוד 
ויחד עם זאת הם היו מלאים ביראת  חביב 
שמיים שרוצים לעשות את רצון ה'. זה בית 
חייבים  ציבור  עם  כשמדברים  שלי.  הגידול 
לשדר בגובה העיניים, לשדר ידידות, קירבה 
אמיתית. אסור לתת תחושה של התנשאות 
או לשדר 'אני המבין הגדול' וזה שמולי הוא 
הוא  באשר  אדם  כל  לכבד  הארץ.  ועם  בור 
שלפנינו  הדור  גדולי  התייחדו  ובזה  אדם. 
כדוגמא  אותם  ורואים  לצידם  וכשחיים 

אישית מוחשית שלמרות שהוא למעלה הוא 
בפשטות  איתך  ומדבר  איתך  שהוא  משדר 

אלו דמויות שחרטו את רישומן.
"אתן לך דוגמא: כשעשו ברית מילה לבן 
דוד שלי, הרב בן ציון אבא שאול זצ"ל היה 
שלי  כשדוד  בשבת.  הייתה  והברית  המוהל 
פגש אותו בחנות בשכונת הבוכארים במהלך 
השבוע שלאחר מכן ושאל אותו כמה לשלם 
לו על הברית, הרב בן ציון אבא שאול חייך 
ממך  שאבקש  מה  אותו:  ושאל  רחב  חיוך 
בחיוב  לו  השיב  וכשהאבא  תשלם?  אתה 
יהיה  ציון אבא שאול: אז השכר  בן  לו  ענה 

שתזמין אותי למול גם בברית הבאה".
דיבורו של הרב זמיר כהן רגוע ושליו. כל 
מילה מדודה ועל כל שאלה הוא עונה בדיוק 
על מה שנשאל מבלי להרחיב או לתאר מעבר. 
על פי עדותו, הוא כועס לעיתים רחוקות וגם 

עוול שנעשה  על  הוא שומע  כשהוא  רק  זה 
קשה  הנוער.  בחינוך  כשלים  על  או  במדינה 
לפצח את סוד הקסם של הרצאותיו. הוא לא 
מספר בדיחות, לא מרים את קולו ובכל זאת 
המון בית ישראל מרותק למסך שמלא בדרך 

כלל בדמויות הרבה יותר קופצניות.
גילית את הכישרון לדיבור לפני קהל תוך 
כדי ההרצאות והשיעורים או שידעת את זה 

עוד בישיבה?
"בישיבה זכיתי לשני רבנים שהיו מגישים 
נושאים מורכבים בצורה בהירה ותמציתית: 
הרב משה חיים שלנגר שהיה משגיח בישיבה, 
והרב אלחנן צבי רמתי שהיה אחד הר"מים. 
איתם אפשר היה להעלות כל נושא, לשאול 
כל מה שרוצים ולא היה צריך לחשוש משום 
דבר. שאלות הכי קיצוניות הכי מוזרות אפילו 
של 'כפירה', כל בחור היה יכול להרגיש בנוח 
היה  ולא  מליאות  תשובות  ולקבל  לשאול 
שניהם  של  בשיחות  המיוחד  חשש.  מרגיש 
היה שתמיד הגישו נושאים מורכבים בצורה 
הכי תמציתית ובהירה בבחינת 'לעולם יישנה 
שהם  דברים  קצרה'.  בדרך  לתלמידו  אדם 
גורמים  מורכבת  בצורה  ומוגשים  מורכבים 
לעייפות ולא תמיד לבהירות ולכן היסוד הזה 
הוא מוכרח לא רק בעולם הישיבות אלא גם 

בעולם הכללי".
מה  עצומה.  לפופולאריות  זוכה  הערוץ 

ההסבר הרוחני של הרב ל''רייטינג''?
מבחינה רוחנית זה ברור שאנו מתקרבים 
הפסוק  את  בנו  מקיים  והקב"ה  לגאולה 
אלוקים  השם  נאום  באים  ימים  "הנה 
והשלחתי רעב בארץ - לא רעב ללחם ולא 
דברי השם".  את  לשמע  אם  כי  למים,  צמא 
חושב  אני  הטבעית  השתלשלות  מבחינת 
מיצוי  הראשון,  יחדיו:  נתונים  שני  שחברו 
הבלי העולם הזה בגיל צעיר, כלומר אנשים 
ולתחתית  היו צריכים להגיע לשפל  שבעבר 
בגיל מאוחר, מסיימים היום  של החומריות 
שתחושת  כך  מוקדם  יותר  הרבה  הכול  את 
מוקדם.  יותר  הרבה  משתלטת  הריקנות 
ההפנמה שהעולם הזה הוא הבל הבלים ואין 
ורואים  צעיר  בגיל  מגיעה  ממנו  לצפות  מה 
את זה בגילאים של אלו שבאים להרצאות. 
בקירוב  העוסקים  הארגונים   - השני  הדבר 
להם  מודע  לא  שהציבור  התכנים  את  זיהו 
ויש לו חוסר ידע בהם. וכאשר משלבים בין 
תוכן איכותי, לא רק על העולם הבא, אלא גם 
מה מרוויחים בעולם הזה, וכשזה מוגש לא 
בהתנשאות אז זה פועל את פעולתו. בעצם, 
נולדה מהשילוב בין שניהם - בין  ההצלחה 

הצמא הגדול לבין תוכן נכון והגשה נכונה".
אתה בוודאי נתקל בבורות גדולה בנושאי 
יהדות. איך מפתחים הרצאה שמושגי יסוד 

רבים אינם נהירים לשומעים?
קשה  שיותר  לעצמי  אומר  תמיד  אני 
זה  לומר.  'כן'  ממה  לומר  'לא'  מה  להחליט 
מאוד תלוי בציבור שנמצא לפניך ואולי שם 
נתונים  שתאמר  להיות  יכול  למסך.  מעבר 
מדבר  אני  ולכן  לחלוטין.  הזויים  לו  שייראו 
שונה בין ציבור שומרי תורה, ציבור דתי עובד 
יש לתת  ואז  או כשאני מדבר עם חילוניים 
רקע מסוים לכל נתון שהוא לא ברור לכולם.
"המכנה המשותף לכולם הוא כשמדברים 
על הרווח בעולם הזה - זה טוב לכולם. אם 
מדברים על עבודת המידות, עיצוב האישיות, 
שלום בית, חינוך ילדים אלו תכנים שכל אחד 
מתחבר אליהם. לעומת זאת כשמדברים על 
נושאים יהודיים ויותר עמוקים למרות שגם 

הקודמים הם על פי היהדות, צריך יותר לתת 
עליהם את הדעת. בעיקרון, כמעט אין נושא 
היסודות  את  ולהסביר  לפשט  אפשר  שאי 

שבו בשפה ששווה לכל נפש".
מיסטיקה  לנושא  רבה  משיכה  היום  יש 

וגם בערוץ עוסקים בו לא מעט. מדוע?
המילה  את  אוהב  לא  אישי  באופן  "אני 
המילה  בה.  משתמש  לא  ואני  מיסטיקה 
מיסטיקה מתקשרת לרוחניות הזויה והיהדות 
רחפנית  ולא  טהורה  רוחניות  על  מדברת 
כמו  כמובן,  למציאות.  קשר  כל  לה  שאין 
זה  את  שלוקחים  כאלה  יש  רציני  דבר  כל 
לכיוונים אחרים כמו כל מיני באבות למיניהם 
שמתחזים ומטעים. אבל להתעסק ברוחניות 
בוודאי  זה  והאמיתית  הטהורה  היהודית 
חשוב מאוד. בשבוע שעבר העברתי הרצאה 
פעולה  שכל  בכך  עסקה  וההרצאה  ב'ערכים' 
שיהודי עושה בעולם הזה יש לה השפעה על 

צריך לזכור 

שאם מחזקים 

אפילו יהודי 

אחד בתורה 

ומצוות אז ילדיו 

והדורות הבאים 

אחריו יהיו 

שייכים לעולם 

התורה
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צופים באדיקות
לראות את הרב 

בן ציון אבא 

שאול זצ"ל 

מדבר עם אנשים 

ברחוב בפשטות 

ובחיבה ולדעת 

שהוא אחד 

מהענקים שבדור 

ובכל זאת הוא 

משדר פשטות 

ורגילות
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עולמות עליונים ומאוחר יותר משפיע חזרה 
על הארץ. אלו דברים שככל שיהודי יבין איזו 
עוצמה הקב"ה נתן לו בידיים שבידו להפעיל 
את כל המערכות של הבריאה. מצד אחד ''לב 
בלב  יהיה  מה  קובע  ה'  כלומר  ה'''  ביד  מלך 
לאלוקים  עוז  "תנו  שני  ומצד  אובאמה,  של 
מתגאה  הקב"ה  כלומר  גאוותו",  ישראל  על 
כביכול.  הכוח  את  לו  נותנים  שהם  בישראל 
יכולים  אנחנו  שלנו,  המעשים  פי  על  כלומר 
יהיה בלב של אובאמה. כמו מלך  לקבוע מה 
קובע  כל השרים שהוא  לפני  בבנו  שמתגאה 
עבורו את הכול. ככל שמודעות כזו תיכנס ללב 

העם יהיה ניתן לשפר את המצב".

לאמיתותה  מדעיות  הוכחות  צריך  למה 
של התורה?

"בסוף ספר 'המהפך' שעוסק ביהדות ומדע, 
ייתכן  כתבתי מעין התנצלות שאומרת שלא 
לתגליות  בהתאם  ומתהפך  שהולך  שהמדע 
התורה  לאמיתות  הוכחה  יהווה  לדור,  מדור 
למדע  עולם.  בורא  ידי  על  שניתנה  הנצחית 
וגילוי  האמת  חקר  של  מסוימת  הילה  יש 
וחשוב  מדעית,  עובדה  וכשמתגלית  האמת, 
להדגיש עובדה - ולא תיאוריה שקמה ונופלת, 
כשמתגלית עובדה כזו שבעולם המדעי נחשבת 
כנכונה והתורה ביטאה את הדברים בקצרה, 
וזה  התורה,  מאמת  שרחוקים  יהודים  יש 

משפיע עליהם. ואני שומע לא מעט שדווקא 
השילוב הזו בין מדע ליהדות קירב אותם.

"כשמתעסקים בעולם הקירוב חייבים לתת 
בציבור  שמתעוררות  השאלות  לכל  מענה 
בגדר  להכול  תשובה  יש  ולתורה  שמתקרב 
יכול  לא  שאדם  ניסיון  מביא  לא  שהקב"ה 
לעמוד בו. אם לא נענה בצורה בהירה על פי 
התורה ניתן פתח לכל מיני אחרים שמעוותים 
זרות  מתרבויות  שחדרו  דעות  מיני  כל  לפי 
שהדברים  חושב  אני  לכן  להטעות.  ויכולות 
צריכים להיאמר בעדינות הנדרשת ובניסוחים 
צריך  הנכונה.  הרמה  על  ולשמור  הראויים 

להעביר את כל הנושאים בצורה רוחנית".

כמעט אין 

נושא שאי 

אפשר 

לפשט 

ולהסביר 

את היסודות 

שבו בשפה 

ששווה לכל 

נפש
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במצב לחץ 
כמו פקק 

תנועה או תור 
ארוך בסופר-

מרקט, אם 
אני חוזרת על 

משפט כמו 'אני 
רגועה  ושלווה 

ושולטת במצב' 
אני רואה מיד 
את ההשפעה

המשך בעמוד 12

רות עזריה

שיעורים  היום  עד  מסרה  יוסף  שרה  הרבנית 
אמונה  של  נושאים  ללמד  אהבה  ובייחוד  רבים 
וביטחון. לקשר עם הציבור הגיעה בעיקר מתוקף 
היותה רעייתו של הרב אברהם יוסף )בנו של מרן 
העיר  רב  ר.ע(,  שליט"א  עובדיה  הרב  הראשל"צ 
חולון. היא הדריכה, יעצה ועודדה נשים רבות אך 
מצאה את עצמה מתמודדת עם ניסיונות אישיים. 
בשכונת  שבירושלים  זצ"ל מספר  פינקוס  "הרב 
מאה שערים נפל ילד במדרגות כולם נבהלו, הייתה 
הנעשה,  הילד שראתה מרחוק את  שם סבתו של 
היא התחילה להרגיע את האם מרחוק ולאט לאט 
היא  ואז  שלה  הנכד  שזה  ומבינה  מתקרבת  היא 
שקורה  מה  זה  העשתונות.  את  לאבד  התחילה 
איתנו. כשהגיעו אלי עם בעיות של פרנסה ידעתי 
לצטט טוב שפרנסה זה מן השמיים או בבעיות של 
הוולד  יצירת  טרם  יום  שארבעים  ציטטתי  זיווג 
מה  אין  ולכן  הזיווג  על  ומכריזה  קול  בת  יוצאת 
לדאוג- אך כשאני צריכה להתמודד האם באמת אני 
מרגישה ככה?! כנראה שלא במקרה הקב"ה ניסה 
אותי כי ראיתי שאני בעצמי לא מסוגלת להתמודד. 
זה תסכל אותי שלימדתי כ"כ הרבה, ידעתי לצטט 
אונים.  חסרת  הרגשתי  בעצמי  אני  אך  פסוקים 
חיפשתי תשובות ובדרך שאדם רוצה ללכת מוליכין 

אותו", מספרת בגילוי לב הרבנית.

בתחילה למדה הרבנית יוסף כיצד לשלוט על 
המחשבות ואצל רבנית אחרת למדה את שיטת 
מח אחד. ביחד עם עוד שיעורים שונים ששמעה 
והחליטה  ליהדות  מתחבר  שהכול  ראתה  היא 
שכדאי שעוד אנשים ייהנו מהמתנה הזו. "בעזרת 
לא משהו  זה  רגש,  זה  הבנתי שביטחון  הלימוד 
שכלי שאפשר לשנן וללמוד. גם אם אלמד ספרים 
רבים זה לא יעיד שרכשתי את מידת הביטחון. 
קשה  הניסיון,  עם  להתמודד  צריכים  כשאנחנו 
אמונה  מבינות  אנחנו  בשכל.  זה  כי  מאוד  לנו 
רגש  לנו  יש  אמונה.  לחוש  לנו  קשה  ברגש  אבל 
של חוסר ביטחון והעבודה על המחשבה מביאה 

לחיזוק רגש הביטחון".
חיובית,  כ"כ הרבה שיטות של מחשבה  יש 

דמיון מודרך. מה מיוחד בספר?
רבנים  ידי  על  נבדקו  הספר  תכני  "ראשית, 
עובדיה  הרב  למקורות.  ומחובר  כשר  שהדבר 
יוסף נתן את הסכמתו וגם הרב גרוס והרב עמר 
שליט"א. הערך המוסף הוא שהמטרה של הספר 
למחשבות  ולהגיע  לדמיין  לחשוב,  רק  לא  היא 
להגיע  היא  המטרה  אלא  ו'תוצאות',  חיוביות 
בורא  ולהכנסת  האמונה  לחיזוק  בה',  לביטחון 

עולם לחיים שלנו".
איך אפשר לשלוט במחשבה?

"מחשבה היא פטפוט עצמי או תמונות בדמיון, 
שמחה  שאני  משפט  לדמיין  מתחילה  אני  אם 
ומאושרת, תוך זמן קצר אני ארגיש שמחה. בעברית 

השפה היא לא רק צלילים, יש לה מהות בכל אות 
ואות. המהות של המילה 'שמחה' היא שמחה לכן 
כשאדם חוזר על המילה הזו הוא ירגיש כך. במצב 
לחץ כמו פקק תנועה או תור ארוך בסופר-מרקט, 
אם אני חוזרת על משפט כמו 'אני רגועה ושלווה 
ההשפעה.  את  מיד  רואה  אני  במצב'  ושולטת 
המחשבה משפיעה על הרגש. ביטחון בבורא עולם 
הוא כלי לקבל שפע. אפשר בעזרתו לפתור בעיות, 

להשיג מטרות ולהגשים שאיפות בחיים".
אבל כתוב שלפני שאדם נולד נגזר אם יהיה 
אפשר  איך  אז  טיפש,  או  חכם  עשיר  או  עני 
זה  אם  מחשבה  ידי  על  המציאות  את  לשנות 

רצון ה'?
"יש עניין של מזל ויש עניין של גורל. יש דברים 
בן  חנינא  רבי  למשל:  לשנות,  יכול  לא  שאדם 
דוסא היה עני מרוד והתפלל על כולם רק לא על 
עצמו. הגורל של רבי חנינא בן דוסא היה עניות. 
אך מזל אפשר לשנות אפילו אם נגזר עליו מוות. 
הייתה  עקיבא  רבי  של  שביתו  ראו  אסטרולוגים 
אמורה למות ביום חופתה אך היא ניצלה בזכות 
צדקה שנתנה לעני, על כך אמר רבי עקיבא "צדקה 
תציל ממוות", זאת אומרת שאפילו מהמוות אדם 
יכול להינצל. לאדם אסור לצאת מתוך הנחה שאם 
לא מצליח לו בתחום מסוים בחיים, זה הגורל שלו 
ולבקש  להתפלל  להמשיך  תמיד  צריך  הוא  אלא 

ולשנות את הגזרה.
כתוב "רבים מכאובים לרשע והבוטח בה' חסד 

ה
מ

ני
פ

מחשבה טובה וחיובית מביאה לביטחון בה', הביטחון לשמחה והשמחה לשפע וברכה. בספר חדש 

החיים  בתחומי  לשינוי  הדרכות  שליט"א,  יוסף  עובדיה  הרב  של  כלתו  יוסף  שרה  הרבנית  מאגדת 

המובילים לשלווה ואושר. איך לחשוב חיובי - עשי זאת בעצמך

תחשוב טוב
יהיה טוב

אנו מתחייבים 
לאיכות ללא פשרות!

כשרות למהדרין

לתנועת 
’מעייני הישועה’ 

דרושים

לעבודת טלמרקטינג 
בירושלים

נא להתקשר בשעות הבוקר בלבד
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לשלוח  פעם  עוד  זוגי?  טיפול  עוד  פגישה?  עוד 
הקב"ה  מדוע  פוריות?  טיפול  עוד  חיים?  קורות 
אינו מביא גאולה "במכה?" או במילותיו הכאובות 

של משה: "למה הרעות?" 
מבחן  הנו  אישה  עבור  ביותר  הקשה  המבחן 
הסבלנות: נשים - דעתן קלה, שימו לב! לא "נשים 
הן קלות דעת", הן קלילות, אבל מתוך יישוב דעת 
הבא  השלב  אל  בקלות  קופצות  נשים  מוחלט! 
בחשיבה ובמעשה. כך, בעוד שאיש השב מעבודתו 
ולבלגן,  לילדים  לבית,  להסתגל  לרגע  מתקשה 
המדרגות  בחדר  כבר  נעליה  את  אישה  חולצת 
התבלין  כמות  את  בדייקנות  מתכננת  כשהיא 
לה,  קשה  כמה  להכין.  עומדת  היא  אותו  במרק 
לא   - כשלמעשה  התכנון  בשלב  "להיתקע"  לכן, 

קורה דבר! 
פרשותינו, פרשות המכות, מלמדות שכדי להגיע 
לשידוך "עשר", לילד "עשר" או לתפילה "עשר" - 
נדרשים שלבים: "בעשרה מאמרות נברא העולם" 
בזו  מכות  עלייך  שניחתות  חושבת  שאת  ובעוד 
אחר זו מבלי שקורה דבר, מגלה לנו התורה, שרק 
לגאולה  אותך  מכשירה  המכות"  עשרת  "שיטת 
קלה"  ש"דעתו  שאדם  מפני  מדוע?  מושלמת. 
יתייחס בקלילות גם לגאולה המגיעה בקלילות, לא 

יאמין בה וימתין, שוב, לשלב הבא ה"אמיתי"!
משה רבינו, מידתו "אמת". הוא רוצה להעביר 
מיד את הבשורה המופלאה: "והוצאתי! והצלתי! 
וגאלתי! ולקחתי! והבאתי!" והנה, הוא לא מצליח 
משה  אל  שמעו  "ולא  העם:  של  לבו  אל  להגיע 
גאולה  להכיל  מסוגלים  לא  הם  רוח!"  מקוצר 
כרגע, הם במצב של ציפייה חסרת נשימה ונותרים 

כאלה גם למשמע בשורה נפלאה. כמה פעמים את 
יכולת  לך  ואין  חייך"  "שידוך  את  אולי,  פוגשת, 
להבחין בכך מפני שאת מתוכנתת למצב "ציפייה" 
ולא למצב "גאולה", ואז, גם מהאיש ה"שווה" הזה 

את מצפה ליותר!
ישירותו של משה,  "לגמגם" את  נאלץ  הקב"ה, 
הסבלן,  המתווך  אהרון,  את  במקומו  לשלוח 
מכה,  אחר  מכה  לאט,  לאט  כך,  רק  הדיפלומט. 
"נחת  של  למצב  ונכנס  הרוח  מקוצר  העם  נגמל 
רוח". גאולה אינה באה במכה, בסגולה או בסעודת 
אמנים. פירוש המילה "סגולה" הנו היכולת להסתגל, 

הסתגלות איטית, בשלבים, למצב שלו מצפים.
"שוב לשבת מול מכת החושך הזו? שוב לחייך? 

למכור את עצמי? להסוות את חולשותיי?" כן.
רק כך את בונה מעט מן הסבלנות לה תיזקקי 
עם  ארוכות  שנים  בוקר,  מדי  לקום  כשתינשאי: 
גם כשקשה, להסיח  ה"שידוך" הזה, לחייך אליו 
את דעתו מחסרונותייך, להסתגל למראהו כ"פרעה 
בפיג'מה באמצע הלילה" וכל זה - בלי הפריבילגיה 

"לנפנף" אותו בסוף הערב מחוסר התאמה...
'נחת  היא  "שידוך"  המילה  משמעות  בתרגום, 
תרגום  מיא",  ואישתדכו   - המים  )"וישוכו  רוח'! 
היא...  במכה  גאולה  א'(  ח',  לבראשית  ירושלמי 
מכה! לידה מהירה מדי, מלאה חרדות לא פחות 

מאשר לידה ארוכה ומתמשכת.
לעיתים, רק אחרי סדרת אכזבות, מכות ביבשה 
רוח,  נחת  מלאת  לאישה  תהפכי  ובאוויר,  בים 
מול  נחיתות  תחושי  מוגזמות,  מציפיות  תנחתי 
ידו הגדולה של הקב"ה, ותנחתי, בעז"ה, על חתן 

"עשר". "בשובה ונחת תיוושעון"!

הליכות ביתה

גאולה אינה 

באה במכה, 

בסגולה או 

בסעודת 

אמנים. פירוש 

המילה "סגולה" 

הנו היכולת 

להסתגל

שעון שבת 

והרחקת זמן פעולתו

הרב אליעזר מלמד

המשך הראיון

שידוך בעשרה שלבים

הרבנית ימימה מזרחי

השבת,  כניסת  מעת  חלים  השבת  איסורי 
אבל לפני כניסת השבת מותר לבצע פעולות 
אחת  השבת.  ביום  תימשך  שהשפעתם 
הפעלת  היא  לכך  הבולטות  הדוגמאות 
החשמל,  לזרם  המחובר  שעון-השבת 
שבכוחו לנתק את הזרם ולחברו כפי שיכוונו 
אותו, וכך ניתן כיום לגרום לנורות החשמל 
להידלק ולכבות במשך השבת. למשל, ניתן 
אורות  את  השבת  כניסת  לפני  להדליק 
שיכבה  השבת  שעון  את  ולכוון  הבית, 
ידליקם  ושוב  אותם לקראת שעת השינה, 
לקראת סעודת שחרית, ואח"כ יכבה אותם 
ושוב ידליקם לקראת סעודה שלישית. כמו 
על  המתלבש  שבת  שעון  להתקין  ניתן  כן 
אחד השקעים ולחבר אליו תנור חשמלי או 
שידליק  באופן  השעון  את  ולכוון  מאוורר, 

ויכבה את המכשיר בשעות הרצויות.
בליל  לישון  לילך  אדם שתכנן  שאלה: 
שבת בשעה 22.00, וכיוון לפי זה את שעון-
 ,22.00 השבת שיכבה את האורות בשעה 
כגון  יותר,  מאוחר  לישון  החליט  ולבסוף 
ששקע  או  לביקור  אורחים  אליו  שבאו 
השעה  עד  ללמוד  להמשיך  ורוצה  בלימוד 
מועד  את  לדחות  לו  מותר  האם   ,23.00

כיבוי האור בשעון השבת או שאסור?
הדבר  פוסקים  כמה  לדעת  תשובה: 
הוא  שעון-שבת  שלדעתם  משום  אסור, 
חכמים  ואסרו  התאורה,  ממערכת  חלק 
במשך  לשינוי  הגורמות  פעולות  לעשות 

זמן התאורה )שבת כט, ב; ביצה כב, א(.
לעומת זאת דעת הרב אויערבאך, שהדוחה 
את פעולת כיבוי האור אינו עושה דבר בגוף 
מונע  רק  אלא  החשמל  מכשיר  או  הנורה 
שעון-השבת.  של  פעולתו  את  נוסף  לזמן 
את  להחשיב  אין  מותר,  שהדבר  ומכיוון 

המתגים של שעון-השבת כמוקצה. 
וכך  מאוד,  חזקה  המקילים  וכיוון שסברת 
הוא המנהג הרווח, אפשר לכתחילה לסמוך 
על דבריהם. לפיכך, כל פעולה שממשיכה את 
המצב הקיים מותרת. שאם החשמל מנותק, 
מותר להמשיך את מצב הניתוק ועל ידי כך 
החשמל  ואם  יותר.  מאוחר  יידלק  האור 
הקיים  המצב  את  להמשיך  מותר  מחובר, 
וכן  יותר.  מאוחר  יכבה  האור  כך  ידי  ועל 
בשעה שהאור כבוי, מותר להוריד את המתג 
תגיע  שכאשר  כדי  הנורות,  את  שמדליק 
האורות,  את  ידליק  השבת  ששעון  השעה 
כג-כח(. יג,  )שש"כ  תדלק  לא  נורה  אותה 

כך  שעון-השבת  את  לשנות  אסור  אבל 
ההדלקה.  או  הכיבוי  פעולת  את  שיקדים 
למשל, אם כוונו את שעון השבת שיכבה את 
האור בשעה 12.00 בלילה, ונמלכו ורצו לישון 
הכיבוי.  את  להקדים  אסור  יותר,  מוקדם 
ואף שאין זה כיבוי בידיים, שכן הכיבוי אינו 
מתבצע מיד, אלא רק לאחר זמן, מכל מקום 
גם גרימת כיבוי אסורה מדברי חכמים. וכן, 
להזיז את המתגים של שעון השבת  אסור 
שאסרו  יותר,  מוקדם  יידלק  שהאור  כדי 

חכמים לגרום להדלקת האור.

בה'  בטחון  לו  שיש  גמור  רשע  אפילו  יסובבנו", 
הקב"ה נותן לו למרות רשעותו".

איש  בלב  מחשבות  ''רבות  הפסוק  על  ומה 
ועצת ה' היא תקום''? אז איך מחשבה חיובית 

יכולה לעזור?
"הבן אדם הוא מאוד מצומצם במחשבות שלו. 
חושב  הוא  כסף  לסכום  זקוק  אדם  אם  לדוגמא, 
מבנק  עשיר  מדוד  הלוואה  יקבל  שהוא  ומתפלל 
או מגמ"ח הוא לא מעלה על דעתו שהקב"ה יכול 
לתת לו את העזרה הזו בדרכים רבות ולא בדרכים 
ה' היא תקום'. אם אדם  'עצת  לכן  בני אדם  של 
רוצה כסף הוא צריך לדמיין שיש לו כבר את הכסף 
הגרלה,  שלו,  בדרכים  זה  את  לו  ישלח  והקב"ה 
מתנה ועוד אינסוף דרכים שיש לקב"ה. רבי נחמן 
מברסלב אומר 'דע שהמחשבה יש לה תוקף גדול 
ואם יחזק ויגבר מחשבתו על איזה דבר בעולם יוכל 
לפעול שיהיה כך ואפילו אם יחזק מחשבתו מאוד 

שיהיה לו ממון,- בודאי יהיה לו וכן בכל דבר".
אנשים  הסדנאות  שאחרי  היא  הבעיה 
עוזבים את השיטה וחוזרים לסורם, למחשבות 

השליליות.
"זאת הסיבה שבחרתי לאגד את הדברים לספר. 
הספר הזה הוא ספר עבודה, זה לא ספר שקוראים 
עם  החיבור  את  מרגישים  אנחנו  אחת.  פעם  בו 
ה' כשיש בעיה. כשהחיים עוברים על מי מנוחות 
אנחנו לא מרגישים את ה'. וכשנוצרת בעיה אנחנו 
את  ספציפית.  בעיה  אותה  על  ה'  אל  מתפללים 

אם  הזמן.  כל  יום-יום  לעבוד  צריך  עולם  בורא 
הזמן,  כל  הטוב  את  מדמיינים  מתפללים,  אנחנו 
ובסופו של דבר אומרים מזמור לתודה בתהילים, 
אז מרגישים בכל רגע את ה'. בחשיבה שלילית אני 
לא עם ה'. הקב"ה נמצא בכל פרט ופרט בחיינו 
ואנחנו צריכים להרגיש את זה. כך אנחנו מעידים 
ש"אין עוד מלבדו", "כבודו מלא עולם" ואך ורק 

הוא יכול לעזור לנו". 
של  מלאי  וקנתה  במחלה  שחלתה  אישה  יש 
ספרים, ולכל מי שמגיע לבקר אותה היא מחלקת 
את הספר וב"ה גם אותה עצמה הספר מאוד חיזק 

והיא אף ראתה הטבה במחלתה". 
להרפות  ומתי  להתעקש  מתי  יודעים  איך 

ולהגיד שזה רצון ה'?
"יש פסוק בתפילת שמונה עשרה "ותן שכר טוב 
למה  נחמן מסביר  רבי  לבוטחים בשמך באמת", 
כתוב שכר טוב, כל שכר הוא טוב?! אלא כשאני 
רוצה משהו ואני חושבת חיובי ויש לי בטחון שאני 
אקבל מבורא עולם, בכח הביטחון הקב"ה יגרום 
לכך שזה יהיה שכר טוב. מי שיש לו בטחון בה' גם 

ירגיש ויראה בעיניים שלו שזה טוב. 
החיובית  החשיבה  טובה,  היא  המטרה  אם 
ובכח  לשמחה  מביא  הביטחון  לביטחון,  מביאה 
של  צינורות  פותחים  אנחנו  והשמחה  הביטחון 
שפע. אם אני לא מקבלת את מה שאני רוצה עדיין 
לי האמונה שזה מה שנכון עכשיו עבורי  נשארת 

ולכן השמחה לא נפסקת". 

לאדם אסור 
לצאת מתוך 
הנחה שאם 
לא מצליח לו 
בתחום מסוים 
בחיים, זה 
הגורל שלו 
אלא הוא צריך 
תמיד להמשיך 
להתפלל 
ולבקש ולשנות 
את הגזרה
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אצלנו  מעורר  הזקנה  עם  המפגש 
הכוחות  המתעוות,  הגוף  נוחות.  חוסר  לפעמים 
עד  לנו  מבהירים  המדלדלים,  והפיזיים  השכליים 

כמה אנו – כבני אדם – חלשים.
מעניין לראות, כי לעמדות ההנהגה בהוצאת עם 
העם,  וזקני  ואהרן  משה  נבחרו  ממצרים,  ישראל 
והתורה אף מקדישה פסוק שלם להודיע מה גילם: 
"ומשה בן שמונים שנה, ואהרן בן שלש ושמונים 

וגו' בדברם אל פרעה" )וארא ז, ז(.

הארץ  עמי  זקני  בין  הבדל  ישנו  חז"ל  לדברי 
לתלמידי חכמים שדעתם  עליהם,  נטרפת  שדעתם 
שני  בין  סתירה  שאין  וייתכן,  עליהם.  מתיישבת 
לומר,  ניתן  דברנו.  עליהם  הזקנה  של  ההיבטים 
על  דווקא  מתבררת  המתוקנת  האנושית  שהתודה 
רקע המפגש עם גבולותיה. דווקא השחרור מהמלאות 
חיצוניים,  וחוזק  כוח  ביופי,  הכרוכה  העצמית 
מפנים את מקומם לגילוי כוחות נפשיים ורוחניים.
הדבר חשוב במיוחד בעמדות ההנהגה. כאן ישנה 
סכנה גדולה של אשליית שליטה וכוח, הסותרים את 
עיקרון מלכותו של ה' בעולם )ראו עוד במאמרו של 
הרב סולובייצ'יק, "המלכות"(. על כן, דווקא האדם, 

שלעת זקנה חש את גבולותיו הטבעיים, יוכל למלא 
את שליחותו בצורה נכונה, מתוך שפלות וענווה.

באופן דומה מסביר הרבי מליובאוויטש את שעבוד 
מצרים. לדברי המדרש הבין משה רבינו את הצורך 
בשעבוד כאשר נפגש עם מלשינים החיים בקרב בני 
ישראל )שמות ב, יד "אכן נודע הדבר"(. משה רבינו הבין 
שהשעבוד לא בא רק כעונש אלא כתהליך תיקון. 
"לשון הרע" מעיד על עודף ישות של האדם, שמפריד 
בינו לבין זולתו, ואילו השעבוד ועבודת הפרך, ששברו 
ונפשם של ישראל, הועילו להם להורדת  גופם  את 
זה  עם  זה  להתחבר  שישובו  מנת  על  המחיצות, 
ולהיוולד כעם אחד בעת הגאולה )מתוך שיחת פרשת צו(.

הזקנים מובילים

   אורה רבקה וינגורט

דווקא השחרור 

מהמלאות 

העצמית הכרוכה 

ביופי, כוח 

וחוזק חיצוניים, 

מפנים את 

מקומם לגילוי 

כוחות נפשיים 

ורוחניים

חדש - 30 דגמים בתערוכה
משקל קל במיוחד | מערכת גלילה מתקדמת
תיקים עשויים בעבודת יד מכסף טהור

חדש - חיפוי ארונות קודש בכסף
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דוד, הנבל  זה הנבל של  ישראל.  הנבל מחובר לעם 
של הנביאים, הנבל של המקדש, הנבל של הלווים. 
מאז שהתחיל תהליך קיבוץ הגלויות, התרבות שלנו 

חוזרת ומתעוררת וגם כלי הנגינה שלנו. 
וזה חלק מהשמחה הגדולה שלנו: הקב"ה אומר- 
אני יכול לסמוך עליכם עם הכלים האלה. הם יישארו 
איתנו לנצח, אנחנו לא הולכים לתלות אותם יותר על 
הערבות כמו ביציאה לגלות. חזרנו לארץ המקור שלנו, 

בגדי המקור שלנו וכלי הנגינה המקוריים שלנו". 
שיבת  את  מקדמים  אתם  שבה  מעשית  צורה  יש 

הלווים לשירם ולזמרם?
אנשים  המקדש.  למכון  כינורות  מספקים  "אנחנו 
למכון  עוברים  והם  מייצרים  שאנחנו  נבלים  תורמים 
שרק  מוסתר  במקום  מיוחד  סימון  לנו  יש  המקדש. 

אנחנו יודעים עליו, כך שאי אפשר לשכפל נבל כמותו. 
לבית  קודש  כולו  הזה  הכינור  הזה משמעותו:  הסימן 

המקדש, מיועד לעבודת הלווים".
איך נעשית עבודת הבנייה?

מארץ  שבאו  מעצים  הנבלים  את  בונים  "אנחנו 
לדוד  זו המסורת מהתנ"ך.  כי  או מאפריקה,  ישראל 
המלך היה בית מלאכה לנבלים שבו הוא ייצר אותם 
מעץ ארץ-ישראלי, אך בתקופת שלמה המלך, מלכת 

שבא העניקה לשלמה עצים רבים מאפריקה. 
אנחנו חותכים את העץ ומניחים אותו להתייבש 
במשך 5 שנים. אחר כך אנחנו חותכים מהם צורות 
הגילוף.  אז מגיע שלב  עוד כשנה.  ומייבשים אותם 
אחד  עשינו  מזמן  לא  ייחודי.  באופן  נעשה  נבל  כל 
הנבל  כל  לאורך  שמתפרשים  המינים  שבעת  עם 
ומסביבו. עשינו אחד עם אבני החושן. אנחנו רואים 

אותו.  משנים  ואנחנו  שנה   200-100 שעומד  עץ 
עכשיו הוא עומד לשיר. העץ ייהפך לנבל ששר ממש 
עם האנשים, כמו חברותא. ועל זה כתוב "אז ירננו 

כל עצי יער". 
איך אפשר לראות את הנבלים?

אני   ,)www.harrariharps.com( אתר  "יש 
יש  אצלנו.  לבקר  באים  וגם  באירועים  לנגן  מגיעה 
ואפשר  ילדיהם  עם  אלינו  שמגיעים  לווים  הרבה 
לראות שהם משתוקקים בכל מאודם לנגן בנבלים. 
בילדיהם  טבועה  ולכן  המקדש  בבית  ניגנו  הלווים 
רואה  ואני  לבקר  באות  כשקבוצות  התכונה.  אותה 
משפחה שלימה שנכנסת אלינו וכולם - כולל ילד בן 
שנתיים - משתוקקים למראה הנבלים ואצבעותיהם 
זזות מאליהן - אני שואלת אותם אם הם לוויים. 

התשובה היא תמיד חיובית".

המשך מעמוד 6
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באירופה  הציונות.  ראשית  ימי 
המעניק  ייחודי  יהודי  גן  מוקם 
למדו  בגן  וציוני.  דתי  חינוך  לילדים 
מעט חקלאות והתכוננו לחיים בארץ 
התחוללה  בשבט  ט"ו  בהגיע  ישראל. 
בגן דרמה אמיתית, לגן הגיע אוצר... 
תפוז מארץ ישראל. כל ילד קיבל, לא 
תאמינו, פלח שלם מהתפוז המופלא. 
את  והטמין  לביתו  חזר  הקטן,  דב 
הפלח שלו במגירה. בכול יום הוא נגס 
נגיסה קטנה, עד שתם הפלא. לימים, 
עלה דב עם משפחתו לארץ הנכספת, 
גילו  בני  נערים  לתדהמתו,  וגילה, 

האוכלים להנאתם תפוזים שלמים.
אם חשבתם שההתלהבות מפירות 
שלא  הרי  העבר,  נחלת  הינה  הארץ 
בקהילות  לאחרונה  הסתובבתם 
הסיבה  והעולם.  הארץ  ברחבי  רבות 
נעוצה  המחודשת  ההתלהבות  לפרץ 
במיזם מיוחד של חברת 'ט"וב הארץ' 
המשווקת ערכת פירות יבשים לט"ו 
בשבט על טהרת החקלאות היהודית 

בארץ ישראל. 
הרעיון  הוגה  מובילים  החברה  את 

המדרש  ובית  התורני  הגרעין  ראש 
יוסיפון  נתנאל  הרב  נתניה',  'אורות 

ומנכ"ל החברה, מיכאל אדרי.
מהיכן נולד הרעיון?

הרב נתנאל: את החינוך לאהבת פירות 
הוא  הלוא  מסבי,  עוד  ספגתי  הארץ 
במשך  הפתיחה.  שבסיפור  הקטן  דוב 
בשבט  ט"ו  בלילות  הצטערתי  שנים, 

על כך שדווקא ביום בו אנו מדגישים 
אנו  הארץ,  פירות  של  ערכם  את 
וקליפורניה.  מתורכיה  פירות  אוכלים 
ובעיתונות  השבת  בעלוני  מקריאה 
הדתית, למדתי שיש לי שותפים רבים 
לתחושת ההחמצה. בהמשך, כשהפכתי 
יריחו,  במצפה  הגבוהה  בישיבה  לר"מ 
התחלתי לעשות סדר ט"ו בשבט גדול 
היינו  בסדר  החבר'ה.  עם  ומושקע 
לומדים מקורות ומשוחחים על מעלת 
מקורות  כשהצטברו  הארץ.  פירות 
רבים בשבח הפירות ומהלכים רוחניים 
על החג, חשבתי להוציא חוברת לט"ו 
בשבט. יום אחד, אמרתי לעצמי, אתה 
יהודי של ארץ ישראל ולא של חו"ל. לא 
מספיק לכתוב דברי תורה, צריך ליישם 
בפועל  לאכול  המעשה,  בעולם  אותם 
פירות, וכך נולד הרעיון לערכת הפירות. 

איך ירד הרעיון לעולם המעשה?
הרב נתנאל: ראשית, ערכנו בדיקות 
מעשית.  מבחינה  אפשרי  שהרעיון 
שתשווק  חברה  חיפשנו  מכן  לאחר 
ותיתן גב כלכלי. כיוון שהרעיון עלה 
אליעזר  לר'  פנינו  השמיטה,  בשנת 

ששיווקה  הארץ',  'אוצר  יזם  ברט 
יהודית  תוצרת  השמיטה  בשנת 
הרעיון.  את  להריץ  בהצעה  מהארץ, 

אליעזר התלהב ויצאנו לדרך.
ואיך הציבור הגיב לרעיון?

מיכאל: בהתלהבות עצומה. אנשים 
כלכלי  עסק  סתם  לא  שזה  מרגישים 
הצד  שמאחורי  ייחודי  מיזם  אלא 
רוחני.  רעיון  עומד  שבו  הכלכלי 
האימייל שלנו מלא בתגובות נלהבות, 
כמו: "פירות ט"ו בשבט מארץ ישראל 
הערכה  מלבד  גאולה".  ממש  זה 
שקיבלה כשרות מהודרת של הרב דב 
כוללת  שליט"א  אפרתי  והרב  ליאור 
תמרים, שקדים, אגוזים ללא קליפה, 
גם  החברה  הוציאה  ועוד,  צימוקים 

חוברת הכוללת סדר ט"ו בשבט.
איך משיגים את הערכה?

מיכאל: הקמנו מוקד טלפוני ארצי 
שעברה,  בשנה   .)050-2060357(
בערב  אדיר ממש  פניות  גל  לנו  היה 
ט"ו בשבט, אך לא יכולנו לספק את 
לוקח  הדואר  שגם  מפני  הבקשות, 

מספר ימים.

מדור פרסומי

ט"ו בשבט - ללא קליפות )הגלות(
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יום אחד, אמרתי 
לעצמי, אתה 

יהודי של ארץ 
ישראל ולא של 
חוץ לארץ. לא 
מספיק לכתוב 

דברי תורה, צריך 
ליישם אותם 

בעולם המעשה
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הרב שלמה אבינרהרב שמואל אליהו

לשאלות לרב אליהו,  הודעות SMS בלבד - 052-3003444 התשובות יתקבלו במהלך השבוע   |    לשאלות לרב אבינר,  התקשר או שלח SMS למס' 052-3653028

שו"ת
shoot

sms

www.myim.co.il   'שאלתם? רציתם? קיבלתם! היכנסו לאתר 'מים' - 'מעייני הישועה

���������������������������� ���������������������������������������� ���������������������������������������� ������������
���������������������������� ������������

שטוב  מה 
באינטרנט

עמוד הבית שלי

כנגד חמישה בנים  |  חלק ב'

למרות שהנושא מדובר ולמרות שהסכנות ידועות, רבים עדיין אינם מחוברים לשירותי סינון. בשבוע 

שעבר כתבנו על 'הצדיק' ו'העסוק' הגולשים ללא סינון. השבוע נייחד את פינתנו לציבור הבנות, בעלי 

העסקים והאידיאולוגים

הרב יניב חניא  |  שורש

הטבלת  על  לברך  צריך  ש. 

כלים? או שזה ספק?

צריך לברך. ואם זה ספק -  ת. 

מטבילים ולא מברכים. 

עושים  שלנו  בנ"ע  בסניף  ש. 

רוצות  ואנו  מעורבת  הופעות 

בצורה  יופיעו  שהחניכות 

צנועה )בנות 14( האם אפשר 

ואור  בד  מאחורי  ירקדו  שהן 

אותן  שיראו  כך  כזו  בצורה 

כצלליות? 

עשרת  עדיף  שזה  ברור  ת. 
רוקדות  שהם  ממצב  מונים 
ישירות על במה. אם זה נוהג 
זה  הזו  וההתקדמות  הסניף 
יכולות  שאתן  המקסימום 
רצוי.  בודאי  זה  אליו,  להגיע 
היא  שהמטרה  לדעת  אבל 

מקסימום צניעות.

רוצה  ואני   13 בן  אני  ש. 
אינטרנט גם בשביל משחקים. 

אפשר?
גורר  אינטרנט  כלל  בדרך  ת. 
אחריו ביטול זמן גדול. לכן לא 

כדאי אם לא חייבים. 

לתלות  איסור  יש  האם  ש. 
לחם ומה המקור.
זלזול בלחם.  ת. 

האם צריך לטבול קומקום  ש. 
חשמלי?

לו  כן. אבל אחר כך לתת  ת. 
שמפעילים  לפני  להתייבש 

אותו.

הרב  מו"ר  לדעת  האם  ש. 
להר  עליה  מותרת  מרדכי 
)במסלול  בטהרה?  הבית 

המורשה(.
בשלב זה לא. ת. 

האם מותר לקרוא על שם  ש. 

גוי?

יותר  ודאי  איסור. אבל  אין  ת. 

טוב שם יהודי. וכידוע אבותינו 

שלא  בכך  נשתבחו  במצרים 

נשאו  אלא  שמם  את  שינו 

וכן, מי שיש לו  שמות יהודים. 

לעברת  טוב  מה  גוי,  של  שם 

אותו, אך לא חייבים.

האם מותר לקרוא בשם בו  ש. 

מופיע שם ד'?

אנחנו  כאשר  כי  מותר.  ת. 
מיכאל,  לילד  למשל  קוראים 
איננו מתכוונים בקריאת שמו 
זה שמו  כאל. אלא  מי  לומר: 

של הילד.

על  לחשוב  מותר  האם  ש. 
הקב"ה בשירותים?

לא. אבל להאמין כן, חכמת  ת. 
שלמה או"ח מו.

מותר שיהיו תמונות צדיקים  ש. 
בחדר ילדים, כי מחליפים שם 

חיתולים?
כן. ת. 

התורה אומרת שנוח נקרא  ש. 
כן כי הוא ינחמנו אם כך, השם 

כן משפיע?
היה  שאז  מסבירים  חז"ל  ת. 
להם רוח הקודש לכן נתנו שם 
לנו  על פי מאורע עתידי, אך 
אין רוח הקודש, לכן אנו קורים 
הורים  שם  על  הילדים  את 
 וסבים כדי לכבדם. אשכנזים-

ספרדים-  מותם.  אחרי 
בחייהם.

אם יש חילוקי דעות  ש. 
בין ההורים, מי קובע?

יסתדרו ביניהם.  ת. 

 www.shoresh.org.il 'הכותב הוא מנהל הפורטל היהודי 'שורש

פינה זו עוסקת בכל מה 
יש  באינטרנט.  שטוב 
לך מאמר, רעיון, בדיחה, 
אחר  דבר  כל  או  חידה 

הקשור בנושא?   

שלח אלינו!

חומרים שיתפרסמו 
יזכו את שולחיהם 

 בפרס מתנת 
אינטרנט רימון

alon@rimon.net.il

30,000
משפחות ועסקים 

כבר גולשים 
באינטרנט רימון

ואתה?

3

4

לא  שבנות  רווחת  הנחה  ישנה   - הבנות 
את  להן  אין  שכביכול  הזה.  בעסק  נמצאות 
היצר הזה וזה לא ממש מעניין אותן. לצערנו, 
נשאלים  שגויה. בשאלות שאנו  הזו  ההנחה 
שום  מצאתי  לא  זה  בנושא  שורש  באתר 
הבדל בין בנים לבנות. אולי להיפך... דווקא 
העובדה שהסקרנות היא אחד הכלים היותר 
הגלישה  של  והאנונימיות  בעניין  חזקים 
למקומות הללו מובילה את הבנות לנפילות 
חזקות יותר. הורים, בנות, נערות וכו' - אתן 
צריכות את הסינון לא פחות. כמה שזה אולי 
נשמע רחוק. הבנות בימינו עומדות, לענ"ד, 
מהבנים  כמה  פי  חזקים  צניעות  בניסיונות 
וזה כולל את הרשת ו"אתרי הנשים" למיניהם 
מאוד.  ופרוצים  גסים  הם  תמיד  שכמעט 
נפילות  שאצלם  לבנים  שבניגוד  לציין  יש 
בתחום הזה מדוברות ומטופלות יותר - אצל 
הבנות אין הדבר כן ולכן הצלקות הנפשיות 
ומסוכנות  גדולות  הרכה  בנפשן  שנותרות 

הרבה יותר. פשוט אל תגיעו לשם! 
'טיפוס'  זהו   - המשרד  או  העסק  בעל 
בעייתי במיוחד, מכיוון שטענתו אמיתית ולא 
פשוטה. הוא בנה במשך שנים רשת מורכבת, 
שילם  בקפידה,  שמחולקות   ip כתובות  עם 
אפילו  וקשה,  מסוים,  לספק  יקר  ציוד  על 

קשה מאוד, להחליף את הכל. לך תנתק את 
תשתק  ליומיים,  טכנאי  תביא  האינטרנט, 
חלק מהעבודה במשרד, תחליף כתובות של 
כל  מפחיד  ואפילו  קשה  זה  ועוד.  מחשבים 
הבסיסי  הכלל  גדול...  ועד  מקטן  עסק,  בעל 
של מתכנתים - "אם זה עובד, אל תיגע בזה", 
עובד כאן בגדול. אבל צריך לדעת - הנפילות 
רבות  ואפילו  פחות  לא  גדולות  הן  בעבודה 
החל  רבות:  סיבות  לכך  יש  מבבית.  יותר 
בעובדה  וכלה  זמן  והעברת  משעמום 

שהאינטרנט בעבודה מהיר יותר... 
הקשה  הבעיה  עם  מתמודדים  איך  אז 
הזו? מתנחמים בשתי עובדות: האחת היא 
שסינון האינטרנט במשרד והגבלת הגלישה 
תפוקות  את  תעלה  מסוימים  לאתרים 
שניתן  היא  והשנייה  כמה,  פי  העובדים 
הראשונה  מהמדרגה  מקצועי  שירות  לקבל 
הספקיות  אצל  עסקיים  ללקוחות  גם 

שמאפשרות 'סינון תכנים'. 
האידיאולוג - ל'טיפוס' זה התוודעתי רק 
על אנשים טובים, באמת  לאחרונה. מדובר 
לאינטרנט  להרשות  שיש  שטוענים  טובים, 
להיות פרוץ כדי לחנך לצריכה נכונה וביקורת 
בעצמם  ילמדו  שהילדים  כדי  או  עצמית, 
שזה  הבעיה?  אובייקט.  רק  לא  הן  שנשים 

לא עובד! הילדים אכן לומדים בעצמם, אבל 
בדרך הקשה, מתוך היחשפות לזוועות אמת 
)ולא, אין לי מילה טובה יותר(, נפילות אין 
קץ ובכי במסתרים. מלבד העובדה שנאמנים 
הרי  לעריות,  אפוטרופוס  שאין  חז"ל  דברי 
שלגולשים אין באמת את הכלים להתמודד. 
מדובר על תעשיה שלימה על מיליארדים של 
דולרים שמושקעים במאמץ 'לצוד' את העין, 
סקרנות  על  מדובר  הקליק,  ואת  הלב  את 
כמעט  שמנצח  לחצים  מכבש  על  מטורפת, 
אז  ביותר,  הטובים  את  כולל  כולם...  את 
או תלמידנו  בננו  לפתחו של  זה  להניח את 
הקמפיין  כל  את  לנצח  ממנו  ולבקש  הצעיר 
נאמר:  בדיוק  כך  על  אליו?!  המופנה  הזה 
יוחנן:  רבי  אמר  אבא  בר  חייא  רבי  "אמר 
משל לאדם אחד שהיה לו בן; הרחיצו, וסכו, 
צוארו,  על  כיס  לו  ותלה  והשקהו,  והאכילו, 
והושיבו על פתח של זונות; מה יעשה אותו 

הבן שלא יחטא?". 
המסקנה שלי היא ברורה: חייבים לפתור 
תירוצים  ובלי  עכשיו,  הגלישה,  בעיית  את 
בשביל  לא  בשבילנו.  עושים  פשוט  נוספים. 
ה"חינוך של הילדים", אולי אפילו לא בשביל 
להישאר  בשביל  בשבילנו,  מכל  יותר  הדת... 

אנושיים.
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דרוש תורם לקניית 
רמקולים קטנים 

לדוכני מעייני הישועה
עודד  052-6070504

לאלמונים מיבנה

 "ה' ימלא 
מחסורכם..."   
אוהבים, יהוידע ועודד

בירושלים  מים  בבית  שנערך  במפגש 
מניסיונו  לתת  סטבסקי  דניאל  הרב  הגיע 
ותורתו. הרב אמר לנוכחים כי אפשר ללמוד 
ממידותהם של אבות האומה על הדרכים בהן 
צריך לקרב. אברהם, איש החסד קרב אנשים 
אבינו  יצחק  אורחים.  הכנסת  כדי  תוך  לה' 

בעל מידת הגבורה 
נולד לחסד אך עבד 
היה  כי  בגבורה 
שה'  למה  מכוון 
ויעקב אבינו  רוצה 
מידת  בעל  שהיה 
יש  וממנו  האמת 
לפחד- לא  ללמוד 

למשל אם שואלים 
ואנחנו  שאלה 
עליה  יודעים  לא 

את התשובה, צריך להגיד 'זו שאלה חשובה 
ועמוקה אבל אני לא יודע לענות עליה'.

יש  שלנו  בחברה  כי  ציין  סטבסקי  הרב 
וכדי  יהדות''  נגד  ''חיסון  שקיבלו  אנשים 
להגיע לליבם צריך לעבור הרבה שכבות של 

חשדות. 
הרב סטבסקי מנה שלוש תופעות עיקריות 
בדור: סמים דיכאון ופריצות. הסמים פועלים 
על  והפריצות  הרגש  על  הדיכאון  על השכל, 
תאוות הגוף. "עלינו לכוון את המתקרבים", 

הדגיש הרב "בעזרת התורה שתתן את המענה 
תורת  התורה,  הללו.  המרכיבים  לשלושת 
העמידה  התפילה,  השכל,  על  תפעל  אמת 
נוכח פני ה' תכוון את הרגשות ותנתב אותם 

והמצוות ירסנו את תאוות הגוף".
רב  דיבר  סטבסקי  הרב  של  שיחתו  לאחר 
יצהר  היישוב 
הרב  שבשומרון 
דודקביץ'  דודי 
את  שהדגיש 
ת  ו ב י ש ח ה
בהיצמדות להלכה 
ם  י ב ר ק מ ש כ
הרב  רחוקים. 
של  בדמותו  פתח 
עליו  שנאמר  נח 
אם  שהסתפק 
ובפירוש  אמונה(  מקטני  )היה  המבול  יבוא 
אחר שהיה מכניס אמונה גם לקטני אמונה. 
הרב דודקביץ' האיר את תשומת לב השומעים 
בורא  יש  אם  שאלות  ואין  כמעט  היום  כי 
לעולם אלא השאלה המובילה היא מה הוא 
"ממילא",  אלי.  נוגע  זה  מה  או  ממני  רוצה 
אמר הרב, "העבודה שלנו היא יצירת הקשר 
בין הבורא לנברא ובעיקר דרך ההלכה שהוא 
ואחרי  הקב"ה  אלינו  נגלה  שדרכו  הצינור 

המעשים נמשכים הלבבות".

תרום דוכן
כדי שיהיו 

עוד עמדות 
להסברה 

יהודית ערכית!

1-700-700-515

דוכן 
מסוג חדש

פטור ממס
לפי סעיף 46

היה שותף! חתום על הוראת קבע וקבל 
מתנה!!! 1-700-700-515דוכני מעייני הישועה ע"ש  נעם אפטר הי"ד

מרכזים למודעות יהודית
ירושלים

להקדשת השיעורים הנלמדים 
במרכז מים ניתן להתקשר

ל - 1-700-700-515מירי

מספרים 

מהשטח

המטרה: יצירת קשר בין הבורא לנברא

יהדות  מכל הלב

השבוע 
השיעורים והפעילות 

 מוקדשים לרפואת הרב
מרדכי צמח בן מזל

נקודה נוספת שהעלה הרב דודקביץ' נגעה 
מסתובב  שלנו  הלימוד  רוב  שכיום  לעובדה 
כפרות,  שבת,  שולחן  יידישקייט,  סביב 
ואדם שחוזר בתשובה  וכו'  סליחות תפילות 
זה  ולא ראה את  על הדברים האלה  גדל  לא 
ובגלל הקושי הזה צריך לעזור להם יותר. הרב 
סיכם את השיחה באומרו כי כל יהודי שזוכה 
'אחישנה',  זה  שבשמיים  לאביו  להתקרב 

מקרב את הגאולה.

לנשים
סדנא ייחודית

צמיחה דרך לימוד סיפורי 
ר' נחמן ופסיכודרמה
10 מפגשים בבית 'מים' בי-ם 

בימי רביעי ב 19:30
ע"י לאה שקלים - 

מטפלת בפסיכודרמה
להרשמה: 052-6070501

 דרוש רכז רציני
 לעמדת הסברה 

בצפת 
עודד 052-6070504

דרוש רכז 

מימין לשמאל: הרב דניאל סטבסקי והרב דודי דודקביץ' שליט"א

 /  ,  , 

 

08-8593799 ,08-85937769:00-13:00

אולמות חדישים בגדלים שונים לארועים מ�50 ועד 700 סועדים

שמחותאוכל מוכן לקחת הביתה לארוחות שבת, חג, לארועים ושמחות

מבחר עוגות ועוגיות 

חדשלשבתות וחגים

"השמיעני את קולך..."

בית הספר 
לשליחים
   

ע"ש
אליהו ושושנה מירון 

ליהוידע ניזרי 
ונוות ביתו,

שפע ברכות ואיחולים 
להולדת הבת

"בחיק ירא אלוקים תינתן"

מאחלים ואוהבים, 
משפחת 

מעייניי הישועה


